

Designated Team for Special School Leavers

特殊學校離校生專隊— 「燃亮專隊」 “Sparks Team”

邀請香港基督教服務處培愛學校家長們到訪中心
Invited parents of Hong Kong Christian Service Pui Oi School to visit our center

為鞏固特殊學校離校生離校後適應家庭及社區生活的能力，及支援照顧者，政府於今年第二季在全港 21 間殘疾人士地區支援中心各成立一支「特殊學校離校生專隊」，扶康會天水圍地區支援中心亦設立了專隊，並命名為「燃亮專隊」，希望為離校生及其照顧者燃點希望，繼續發光發亮。社工及專職醫療人員會在學生畢業前主動聯絡其照顧者，提供照顧及相處技巧訓練，安排學生離校後 18 個月內的照顧計劃，以及連接社區支援服務，協助他們順利從學校過渡到社區生活，並舒緩照顧者的壓力。

「燃亮專隊」目前為三間配對的特殊學校提供服務，包括：道慈佛社楊日霖紀念學校、香港基督教服務處培愛學校及明愛樂勤學校。服務對象為三間學校未來 6 個月內或 12 個月內離校的學生、已離校不超過 18 個月的離校生，以及其照顧者；透過三層架構介入手法，配合天水圍地區支援中心服務，提供全面支援。

透過為區內特殊學校離校生及家庭提供支援，本會期望在社區燃點起一份溫暖及希望，為服務使用者提供適切援助。

拜訪道慈佛社楊日霖紀念學校
Visiting Buddhist To Chi Fat She Yeung Yat Lam Memorial School



與明愛樂勤學校學生進行小組活動
Group activity with Caritas Lok Kan School

“Sparks Team three-tier intervention method”

「燃亮專隊」 三層架構介入手法

I 舉辦講座、節目、活動或工作坊等提供社區支援服務資訊。

Lectures, programs, activities or workshops that provide community support information.

II 開設互助小組或訓練課程加強照顧者的照顧技巧，同時為離校生提供個人發展、社交及康樂小組或治療小組等。

Mutual support groups or training courses for caregivers that enhance their care skills. Recreation groups or therapy groups for school leavers that support their personal development, social and recreation needs.

III 透過個案管理服務，包括家訪、到訪學校、外展、陪伴及個案討論等，與服務使用者及其照顧者同行，並訂立短期及長期的跨專業照顧計劃。

Case management service that covers home visits, school visits, outreach, companionship and case discussions, etc, and formation of short and long term inter-professional care plans.

To enhance the domestic living and community living skills of special school leavers and provide support to their caregivers, the government has set up a “Designated Team for Special School Leavers” in each of the 21 District Support Centres for Persons with Disabilities during the second quarter. Fu Hong Society's Tin Shui Wai District Support Centre followed suit and set up “Sparks Team”, its name evoking continued hope for school leavers and their caregivers. Social workers and allied health staff will contact students' caregivers before graduation, and provide training to enhance their caring capacities. 18 months post-graduation care planning will be provided, as well as connecting community support services, to help the school leavers successfully transition from school to the community, hence relieving caregivers' stress.

The “Sparks Team” currently serves three special schools: Buddhist To Chi Fat She Yeung Yat Lam Memorial School, Hong Kong Christian Service Pui Oi School and Caritas Lok Kan School. The service targets students who will leave within the next 6 months or 12 months, leavers who have left school for no more than 18 months, as well as their caregivers. In conjunction with the Tin Shui Wai District Support Centre, we provide comprehensive support through a three-tier intervention approach.

By providing support to special school leavers and their families, we wish to ignite a sense of warmth and hope in the community, thereby providing appropriate care to service users.